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489. Godkendelse af dagsorden
Dok.nr.: 12071
Sagsid.:
Initialer: kakk
Åben sag

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged

Godkendt.
Punkt nr. 492 tages af dagsordenen da det falder sammen med punkt nr. 491.
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490. Udviklingsplaner for idrætshaller 
Dok.nr.: 11794
Sagsid.: 16/5790
Initialer: bovi
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget behandlede 8. juni 2016 sagen om udviklingsplaner for idrætshaller i Varde 
Kommune. Udvalget besluttede, at: 

· forvaltningen færdiggør skabelon til udviklingsplan i juni 2016

· idrætshallerne får muligheden for selv at udarbejde deres egen udviklingsplan i et 
samarbejde med repræsentanter for brugerne i hallen

· Kultur og Vækst efter ønske bistår som facilitator for udarbejdelsen af 
udviklingsplanen for den enkelte idrætshal (Hodde-Tistrup Hallen er den første hal 
med opstart i august 2016)

· idrætshallerne indsender konkrete ansøgninger om udviklingsprojekter vedlagt 
udviklingsplanen til Udvalget for Kultur og Fritid senest 1. marts 2017

· Udvalget for Kultur og Fritid samlet behandler de indkomne ansøgninger i april 2017
 
Det blev ligeledes besluttet, at ovenstående handleplan for udviklingsplanerne sendes i 
høring i SIV.
 
Forvaltningen holdt derfor et møde med SIV 29. juni 2016, hvor skabelonen for 
udviklingsplanerne og ovenstående handleplan blev præsenteret. Mødet gav også 
mulighed for afklaring af eventuelle spørgsmål om processen og formålet med 
udviklingsplanerne.
 
SIV har indsendt et høringssvar. SIV mener, at alle haller bør have en udviklingsplan, der 
rækker 3-5 år frem. SIV fremhæver vigtigheden af, at interessenter inddrages i 
processen frem for at fokusere på en bestemt form eller skabelon for planen.
 
SIV er ligeledes positive over for den fremlagte tidsplan men pointerer, at processen ikke 
bør udsætte eller være bremsende for udviklingsprocesser i hallerne.
SIV indgår gerne i et samarbejde med Varde Kommune om fælles aktiviteter afledt af 
udviklingsplanerne m.v. SIV vil også gerne fungere som sparringspartner i forbindelse 
med udarbejdelse af udviklingsplanerne. SIV ønsker dog en videre dialog med Varde 
Kommune om SIVs rolle i relation til udviklingsplanerne.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at det indsendte høringssvar fra SIV er relevant og 
gennemarbejdet.
 
SIV og forvaltningen er enige om, at alle haller bør have en udviklingsplan, der rækker 
nogle år frem. Forvaltningen støtter ligeledes SIVs holdning til processens vigtighed frem 
for fokus på en bestemt form for udviklingsplan. Derfor er den skabelon, som 
forvaltningen har præsenteret for SIV kun et forslag, som hallerne kan benytte, hvis de 
ønsker det.
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Forvaltningen vurderer, at den beskrevne proces ikke vil udsætte planlagte projekter hos 
hallerne. Det er dog forvaltningens vurdering, at kommende ansøgninger om kommunalt 
tilskud, lån eller garanti bør udsættes, indtil samtlige haller har udarbejdet 
udviklingsplaner i marts 2017, jf. den skitserede tidsplan. Derved kan der skabes et 
samlet overblik over hallernes ønsker og eventuelle behov for lånefinansiering, der 
påvirker kommunens økonomi. 
 
I den sammenhæng er det derfor forvaltningens vurdering, at der kan behandles sager 
for haller, der ønsker at optage lån ved en ekstern låneyder, fordi dette ikke vedrører 
kommunens økonomi. Det er kun haller, der modtager udligningstilskud, der skal have 
politisk godkendelse for låneoptagelse ved en ekstern låneyder. Der skal dog stilles krav 
om udviklingsplan og businesscase til haller, der skal have tilladelse til lånoptagelse ved 
en ekstern låneyder, jf. gældende retningslinjer.
 
Forvaltningen indgår gerne i en fortsat dialog med SIV om deres rolle i relation til 
udviklingsplanerne.
 
På baggrund af ovenstående vurderes det, at der er et godt fælles fundament SIV og 
Varde Kommune imellem for udarbejdelse af udviklingsplanerne i hallerne.

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Referat fra møde mellem SIV og KV den 29/6 98643/16
2 Åben Oplæg ved møde med SIV den 29/6-16 98108/16
3 Åben Udviklingsplaner for idrætshaller 98169/16
4 Åben 2016.08.07 - SIV høringssvar udviklingsplaner.pdf 113540/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at der arbejdes videre med udviklingsplanerne ud fra den tidligere skitserede plan, dog 
således at udviklingsprojekter, der ikke betinger kommunalt tilskud, lån eller garanti kan 
behandles løbende, forudsat der foreligger en udviklingsplan og en positiv businesscase. 

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged
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Anbefalingen blev godkendt.
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491. Ansøgning - Tilladelse til optagelse af lån uden garanti, Form 
og Fritid Nørre Nebel

Dok.nr.: 11871
Sagsid.: 16/3344
Initialer: ssre
Åben sag

Sagsfremstilling
Forvaltningen har den 3. august modtaget en opfølgning på Form og Fritid Nørre Nebels 
(FFNN) ansøgning fra februar måned 2016. 
 
FFNN ønsker at søge om tilladelse til at optage et bank eller realkredit lån uden 
kommunegaranti. Beløbet bliver på maksimalt 6.000.000 kr. 
 
FFNN oplyser yderligere, at de stadigvæk ønsker at bibeholde deres ansøgning om et lån 
med kommunegaranti, da dette kan ske på mere gunstige vilkår for dem. 
 
Form og Fritid, Nørre Nebel (FFNN) ønsker grundet en fremgang i antallet af brugere at 
gennemføre en markant udvidelse af deres faciliteter. 
Udvidelsen kan ses som et centralt element for opfyldelse af deres udviklingsplan. 
 
Den ønskede udvidelse vil bestå af en tilbygning i forlængelse af hallen i nordlig retning 
på 564 kvm, som indeholder: 

 Holdaktivitetsrum
 Mødelokale
 Rekvisitrum
 Depot - 2 stk.
 Multiaktivitetsrum med mulighed for Squashbaner
 Gang/opholdsområde, og
 Udvidelse af fitness og spinning. 

 
Budgettet til udvidelsen er:
Nybyggeri      4.600.000 kr.
Ventilationsanlæg 750.000 kr.
Indretning 900.000 kr.
Samlet          6.250.000 kr.

 
FFNN budgetterer med en egenfinansiering på 625.000 kr. fra fonde, frivilligt arbejde, og 
der søges om lån eller garanti på de resterende 5.625.000 kr.
 
FFNN vurderer, at udvidelsen giver mulighed for en yderligere energioptimering af de 
eksisterende faciliteter. FFNN vurderer, at der kan etableres lån til energioptimerende 
tiltag for 600.000 kr. Varde Kommunes Center for Anlæg og Ejendomme har ikke 
verificeret dette på nuværende tidspunkt. 
 
FFNN forventer, at tilbygningen vil generere en øget omsætning, så udbygningen 
medfører et årligt overskud på knap 50.000 kr. efter afdrag på lån, når indkøringsfasen 
er overstået efter et par år. Den øgede omsætning findes primært på fitnessområdet, 
herunder også spinning og diverse hold.
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FFNN regnskaber viser, at der i 2012 var et underskud på 97.750 kr., mens der var et 
overskud på 93.903 kr. i 2013, 202.853 kr. i overskud i 2014 og et overskud på 38.377 
kr. i 2015.
 
Grundet harmoniseringen på halområdet modtager FFNN udligningstilskud fra Varde 
Kommune, der i 2016 udgør 26.660 kr. Haller, der modtager udligningstilskud, skal have 
godkendelse ved Varde Kommune, inden de optager nye lån.
 
Byrådet besluttede på møde den 10. februar 2016 under behandlingen af 
udviklingsprojektet på Varde Fritidscenter, at I det omfang andre haller har 
udviklingsprojekter, som ser driftsøkonomisk fornuftige ud, vil Byrådet se positivt på at 
understøtte disse planer.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at FFNN’s projekt er ambitiøst, men at det ikke bidrager til 
nytænkning på idrætsfacilitetsområdet.
 
Ifølge facilitetsundersøgelsen fra 2015 efterspørger borgerne i høj grad mere fleksible 
træningsformer. Fitness og Squash kan efterkomme dette ønske, fordi der ikke kræves 
et hold for at dyrke idrætten.
Ifølge analysen dyrkes der mindre styrketræning i FFNN’s opland sammenlignet med 
resten af Varde Kommune. Med dette udgangspunkt, ligger der potentielt et uudnyttet 
marked der. 
For spinning er situationen dog lige omvendt. Derfor har forvaltningen svært ved at 
vurdere, om FFNN bygger deres forventede meromsætning på MTB-foreningen, eller om 
de vurderer, at borgerne i den del af kommunen er særligt interesserede i spinning.
Der findes i dag ingen squashbaner i Varde Kommune. Derfor kan der ligge et potentiale i 
squash, fordi banerne kan benyttes af både borgere og turister.
 
FFNN har ifølge foreløbig godkendelse fået tildelt 1.785.000 kr. fra renoveringspuljen 
plus et energilån på 668.750 kr. Det betyder, at FFNN selv skal finansiere 
renoveringsprojekter for omkring 600.000 kr. de kommende år. Det er forvaltningens 
vurdering, at dette giver FFNN en særlig økonomisk belastning, som kan give FFNN 
udfordringer med at afdrage på lån, hvis udvidelsen ikke medfører den forventede 
meromsætning.
 
Med udgangspunkt i de sidste års regnskaber vurderer forvaltningen, at FFNN ikke vil 
være i stand til at afdrage på et lån på mere end 5 mio. kr., hvis meromsætningen 
udebliver.
 
Forvaltningen vurderer at det er uhensigtsmæssigt, at FFNN ikke har fået gennemgået 
deres projekt ud fra et energioptimerende perspektiv. Center for Anlæg og Ejendomme 
har i andre sammenhænge kunne kvalificere byggerier, hvorfor det er forvaltningens 
vurdering, at FFNN bør overveje at lade dem gennemgå projektet. 
 
Det er en styrke, at FFNN kan stille med en egenfinansiering på ca. 625.000 kr. Dog 
vurderes der at være en usikkerhed ved den reelle mulighed for egenfinansieringen, fordi 
den omfatter tilskud fra fonde og frivillige kræfter.
 
Forvaltningen ser det ligeledes som en styrke, at FFNN har udarbejdet en vision for 
centeret, og at det er forsøgt at skabe en kobling mellem den strategiske plan og 
udviklingsprojektet. 
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Det er forvaltningens vurdering, at det fra Varde Kommunes perspektiv er en fordel, at 
FFNN søger om tilladelse til optagelse af lån ved et ekstern låneinstitut, da det ikke 
påvirker Varde Kommunes låneramme. 
 
Da det er billigere at optage lån ved KommuneKredit end hos private låneydere, vurderer 
forvaltningen, at det kan være hensigtsmæssigt, at tillade FFNN at søge om 
kommunegaranti til lånet, når alle haller har udarbejdet udviklingsplaner i foråret 2017.
Derved tilbydes FFNN samme vilkår, som de andre haller.

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
FFNN søger om lån hos et låneinstitut uden kommunegaranti på maks. 6.000.000 kr. 
 
Økonomiafdelingen har oplyst, at såfremt FFNN optager lån ved eksternt låneinstitut 
påvirker det ikke Varde Kommunes låneramme.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Ansøgning om tilladelse til optagelse af lån uden kommunegaranti 111821/16
2 Åben Låneforslag fitness.pdf 41244/16
3 Åben Tennisklubben anmodning om squashbaner.pdf 41244/16
4 Åben Arkitekt overslag.pdf 41244/16
5 Åben Tegning udviddelse.pdf 41244/16
6 Åben FFNN udviklingsplan 4.docx 41244/16
7 Åben Ansøgning til Varde kommune Kultur og Fritid. 1.docx 41244/16
8 Åben Kobling mellem udbygning og strategi 48705/16
9 Åben Budget for udvidelse 48743/16
10 Åben Årsregnskab 2015 - FFNN 65100/16
11 Åben FFNN - Kobling mellem strategi og projekt 75045/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at der gives tilladelse til at Form og Fritid, Nørre Nebel kan optage lån ved eksternt 
låneinstitut til gennemførelse af det beskrevne projekt inden for en samlet ramme på 
6.250.000 kr. inkl. energilån og selvfinansiering.

at Form og Fritid, Nørre Nebel tilbydes en samlet gennemgang af deres udviklings- og 
renoveringsprojekter, herunder også afklaring af hvor meget, der samlet kan finansieres 
som lån til energioptimerende tiltag,

at Form og Fritid, Nørre Nebel opfordres til at søge om garanti for lån til de 
energioptimerende tiltag, og
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at Form og Fritid, Nørre Nebel projekt behandles på samme vilkår som de øvrige haller, 
når hallernes udviklingsplaner behandles i foråret 2017. 

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged

Anbefalingen blev godkendt.
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492. Ansøgning - Lån til udvidelse, Form og Fritid Nørre Nebel 
Dok.nr.: 10906
Sagsid.: 16/3344
Initialer: bovi
Åben sag

Sagsfremstilling
Form og Fritid, Nørre Nebel (FFNN) ønsker grundet en fremgang i antallet af brugere at 
gennemføre en markant udvidelse af deres faciliteter. FFNN søger derfor Varde Kommune 
om et lån på ca. 6.000.000 kr. til gennemførelse af udbygningen.
 
FFNN ser udvidelsen som et centralt element for opfyldelse af deres strategiske plan. 
 
Den ønskede udvidelse vil bestå af en tilbygning i forlængelse af hallen i nordlig retning 
på 564 m2, som indeholder: 

 Holdaktivitetsrum
 Mødelokale
 Rekvisitrum
 To depoter
 Multiaktivitetsrum med mulighed for squashbaner
 Gang-/opholdsområde, og
 Udvidelse af fitness og spinning. 

 
Budgettet til udvidelsen er:
 
Nybygning     4.600.000 kr.
Ventilationsanlæg 750.000 kr.
Indretning 900.000 kr.
Samlet          6.250.000 kr.

 
FFNN budgetterer med en egenfinansiering på 625.000 kr. fra fonde, frivilligt arbejde, og 
der søges om lån eller garantistillelse til de resterende 5.625.000 kr.
 
FFNN vurderer, at udvidelsen giver mulighed for en yderligere energioptimering af de 
eksisterende faciliteter. FFNN vurderer også, at der kan etableres lån til 
energioptimerende tiltag for 600.000 kr. Center for Anlæg og Ejendomme har ikke 
verificeret dette på nuværende tidspunkt.
 
FFNN forventer, at tilbygningen vil generere en øget omsætning, så udbygningen 
medfører et årligt overskud på knap 50.000 kr. efter afdrag på lån, når indkøringsfasen 
er overstået efter et par år. Den øgede omsætning findes primært på fitnessområdet, 
herunder også spinning og diverse hold.
 
FFNN’s regnskaber viser følgende resultater:
2012  -97.750 kr.
2013 93.903 kr.
2014 202.853 kr.
2015 38.377 kr.
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FFNN modtager udligningstilskud fra Varde Kommune. I 2016 udgør tilskuddet 26.660 kr. 
Haller, der modtager udligningstilskud, skal have godkendelse ved Varde Kommune, 
inden de optager nye lån.
 
Byrådet besluttede 10. februar 2016 under behandlingen af udviklingsprojektet på 
Fritidscenteret, at Byrådet vil se positivt på at understøtte andre hallers 
udviklingsprojekter, hvis de ser driftsøkonomisk fornuftige ud.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at FFNN’s projekt er ambitiøst, men det bidrage ikke til 
nytænkning på idrætsfacilitetsområdet.
 
Ifølge facilitetsundersøgelsen fra 2015 efterspørger borgerne i høj grad mere fleksible 
træningsformer. Fitness og Squash kan efterkomme dette ønske, fordi der ikke kræves 
et hold for at dyrke idrætten.
 
Ifølge analysen dyrkes der mindre styrketræning i FFNN’s opland sammenlignet med 
resten af Varde Kommune. Med dette udgangspunkt, ligger der potentielt et uudnyttet 
marked der. 
 
For spinning er situationen dog lige omvendt. Derfor har forvaltningen svært ved at 
vurdere, om FFNN bygger deres forventede meromsætning på MTB-foreningen, eller om 
de vurderer, at borgerne i den del af kommunen er særligt interesserede i spinning.
 
Der findes i dag ingen squashbaner i Varde Kommune. Derfor kan der ligge et potentiale i 
squash, fordi banerne kan benyttes af både borgere og turister.
 
FFNN har ifølge foreløbig godkendelse fået tildelt 1.785.000 kr. fra renoveringspuljen 
plus et energilån på 668.750 kr. Det betyder, at FFNN selv skal finansiere 
renoveringsprojekter for omkring 600.000 kr. de kommende år. Det er forvaltningens 
vurdering, at dette giver FFNN en særlig økonomisk belastning, som kan give FFNN 
udfordringer med at afdrage på lån, hvis udvidelsen ikke medfører den forventede 
meromsætning.
 
Med udgangspunkt i de sidste års regnskaber vurderer forvaltningen, at FFNN ikke vil 
være i stand til at afdrage på et lån på mere end 5 mio. kr., hvis meromsætningen 
udebliver.
 
Det er en styrke, at FFNN kan stille med en egenfinansiering på ca. 625.000 kr. Dog 
vurderes der at være en usikkerhed ved den reelle mulighed for egenfinansieringen, fordi 
den omfatter tilskud fra fonde og frivillige kræfter.
 
Forvaltningen ser det ligeledes som en styrke, at FFNN har udarbejdet en vision for 
centeret, og at det er forsøgt at skabe en kobling mellem den strategiske plan og 
udviklingsprojektet. 

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten
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Økonomi
FFNN søger om lån eller garanti for et lån på 5.625.000 kr. Heraf forventes 600.000 kr. 
at kunne finansieres som lån til energioptimerende tiltag.
 
Økonomiafdelingen vurderer, at der lovmæssigt kan gives kommunegaranti for et lån til 
et motionscenter. Der savnes dog i denne konkrete sag en gennemberegnet opgørelse 
over de energioptimerende tiltag og dermed også det resterende beløb, der søges garanti 
til. 
 
Økonomiafdelingen har oplyst, at i det tilfælde at FFNN tilbydes garanti for et lån på 
5,025 mio. kr. ved KommuneKredit, skal Varde Kommune deponere et tilsvarende beløb.
Hvis FFNN optager lån ved ekstern låneinstitut påvirker det ikke Varde Kommunes 
låneramme.
 
Det beløb, der kan tilbydes som lån til energioptimerende tiltag belaster ikke Varde 
Kommunes låneramme.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Låneforslag fitness 41244/16
2 Åben Tennisklubben anmodning om squashbaner. 41244/16
3 Åben Arkitekt overslag. 41244/16
4 Åben Tegning udviddelse. 41244/16
5 Åben FFNN udviklingsplan 4. 41244/16
6 Åben Ansøgning til Varde kommune Kultur og Fritid. 1 41244/16
7 Åben Kobling mellem udbygning og strategi 48705/16
8 Åben Budget for udvidelse 48743/16
9 Åben Årsregnskab 2015 - FFNN 65100/16
10 Åben FFNN - Kobling mellem strategi og projekt 75045/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at der indstilles til Byrådet:

at Form og Fritid, Nørre Nebel tilbydes en samlet gennemgang af deres udviklings- og 
renoveringsprojekter, herunder også afklaring af hvor meget, der samlet kan finansieres 
som lån til energioptimerende tiltag,

at Form og Fritid, Nørre Nebel opfordres til at søge om garanti for lån til de 
energioptimerende tiltag,

at der gives afslag på ansøgningen om kommunegaranti til den resterende del af 
projektet, og

at der gives tilladelse til, at Form og Fritid, Nørre Nebel kan optage lån ved eksternt 
låneinstitut til gennemførelse af det beskrevne projekt inden for en samlet ramme på 
6.250.000 kr. inkl. energilån og selvfinansiering.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged



Udvalget for Kultur og Fritid 24-08-2016

Side 1054

Udgår.
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493. Ansøgning - Tilskud til udviklingsarbejde, LOF
Dok.nr.: 11662
Sagsid.: 16/6425
Initialer: bovi
Åben sag

Sagsfremstilling
LOF Sydvestjylland ansøger om tilskud på 12.000 kr. til på forsøgsbasis at gennemføre 
hold med efterfødselstræning for kvinder med anden etnisk baggrund end dansk.
 
Projektet skal hjælpe flygtninge/indvandrerkvinder til at få en bedre forståelse for 
vigtigheden af at træne kroppen efter en fødsel. På længere sigt er det et mål, at det 
bliver naturligt for deltagerne at fortsætte på almindelige efterefterfødselshold, hvor 
deltagerne nu primært er etnisk danske kvinder. Et sekundært mål bliver derved, at 
deltagerne fremover deltager i aktiviteter, der udbydes på tværs af folkeoplysning og 
frivillige organisationer.
 
Udover den fysiske gevinst er det sigtet, at projektet skal bidrage til udvidelse af 
deltagernes sociale relationer på tværs af kulturer og sprog.
 
Personer på integrationsydelse kan have vanskeligt ved at finansiere en egenbetaling. 
Derfor skal det søgte tilskud dække omkostninger til undervisningen. 
 
Projektet skal gennemføres i Varde som 10 gange 1,5 times undervisning.
 
LOF er i kontakt med Team Udvikling, som vil være behjælpelig med at finde deltagere, 
når de når længere frem i processen.
 
LOF søger tilskuddet fra puljen til udviklingsarbejde inden for folkeoplysningslovens 
områder. Udvalget gav i august 2014 FOF Midtvest et tilskud på 11.800 kr. til en 
afprøvning af kurset Forberedelse til statsborgerskabsprøve fra samme udviklingspulje. 
 
Udvalget afsatte midler til Åbne haller 2.0 i sæson 2015-2016, hvor fokus lå på 
integration i foreningslivet, ligesom dette projekt. Projektet ligger derved i forlængelse af 
Udvalgets tidligere ønske om at gøre noget for integrationen i regi af 
folkeoplysningsområdet.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at aftenskoleområdet er et presset område, der trænger til 
fornyelse og udvikling. Derfor kan forsøgsprojekter som dette være med til at kaste lys 
over nye muligheder.
 
Målgruppen, der er kvinder på integrationsydelse, kan, som LOF nævner i ansøgningen, 
have vanskeligt ved at finansiere en egenbetaling. Det er derfor forvaltningens vurdering, 
at projektet ikke vil være bæredygtigt uden særligt tilskud. 
 
Modsat vurderer forvaltningen, at en forudsætning for, at deltagerne på længere sigt skal 
blive deltagere på almindelige aftenskolekurser, er, at de stifter kendskab med 
aftenskolerne. Med det udgangspunkt har projektet en integrationsmæssig relevans.
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Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Folkeoplysningslovens kap. 4.

Økonomi
Forvaltningen foreslår, at tilskud på 12.000 kr. finansieres inden for aftenskoleområdets 
eget budgetområde.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Efterfødsel for etniske kvinder 81424/16
2 Åben Regler for tilskud til udviklingsarbejde inden for 

folkeoplysningslovens områder.
81421/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at LOF ydes et tilskud på 12.000 kr. til gennemførelse af efterfødselstræning for kvinder 
med anden etnisk baggrund end dansk, og

at tilskuddet finansieres inden for aftenskoleområdets budgetområde.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged

Anbefalingen blev godkendt.
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494. Ansøgning - MarieFestival 2016
Dok.nr.: 11951
Sagsid.: 16/8694
Initialer: lmik
Åben sag

Sagsfremstilling
Ansager Byudvikling ansøger om støtte til afvikling af Mariefestivalen 2016 på vegne af 
arrangørerne Musikgalleriet, Ansager IF og Ansager Byudvikling. Der søges om 50.000 
kr. i tilskud til kunstnerhonorar samt en garanti på 50.000 kr. til dækning af evt. 
underskud. 
 
MarieFestivalen finder sted den 2.-4. september 2016 med mere end 500 medvirkende 
sang- og musikudøvere, 300 frivillige, 200 timekoncerter og 20 scener rundt i byen. 
Byens indbyggertal fordobles og overnatningsfaciliteterne i byen melder alt udsolgt i 
festivaldagene. Der er gratis musik på mindre scener rundt i byen og betaling for adgang 
til 5 store scener på festivalpladsen. 
 
Musikfestivalen startede i 2013 og blev i 2014 og 2015 besøgt af mere end 2.000 gæster 
fra 292 byer. Der var forventet en stigning i besøgstallet i 2015, som dog ikke blev 
indfriet - måske på grund af ekstremt dårlig vejr. Der forventes en stigning i besøgstallet 
i 2016.  
 
Indtægterne bæres af éndagsbilletter og partoutkort til fem scener, sponsorater fra 
Andelskassen og Ansager Byudvikling samt indtægter fra sceneholderne rundt i byen.    
 
Arrangørerne har løbende justeret konceptet med antallet af kunstnere, indført betaling 
fra sceneholdere i byen, profilering og markedsføring m.m. og forventer derfor i 2016 at 
de samlede udgifter udgør 462.400 kr. hvoraf udgifter til musikere, teknik, lys og lyd 
udgør 421.000 kr. Ved en evt. støtte fra Kultur og Vækst på 50.000 kr. forventes 
festivalen at lande på et 0 regnskab. 
 
MarieFestivalen er skabt som en del af Ansagers udviklingsplan samt vækstplanen hvor  
2020 visionen ”Med kulturen som storsejl for vækst” er at være kendt som højborg for 
musikkulturel innovation og udfoldelse med Ansager som et kulturelt og kunstnerisk 
kraftcenter til gavn for beskæftigelsen, bosætningen og turismen. 
 
Ansager blev i 2015 besøgt af mere end 12.000 ”musikturister”, hvoraf kun 9% kommer 
fra Varde Kommune og resten fra omkringliggende kommuner og op til 44% fra 
Nordjylland, Region Sjælland og hovedstaden. Særligt sommersang i Mariehaven er et 
trækplaster, som også vises på DR4 med 10 tv-programmer og et stadig stigende antal 
seere. (Gennemsnitligt 10.000 i 2015 og en enkelt 45.000).

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at MarieFestivalen har potentiale til at bliver en stor og 
anerkendt musikfestival og at arrangørerne og festivalen nyder stor opbakning fra 
lokalbefolkningen og erhvervslivet i Ansager. Festivalen blev i 2015 støttet med 100.000 
kr. af Varde Kommune. Festivalen er stadig under udvikling og forvaltningen vurderer, at 
det giver god mening at understøtte konceptet endnu et år dog med et mindre beløb. 
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Festivalen ligger godt i tråd med Ansagers vækstplaner og øvrige musikalske aktiviteter, 
som også supplerer indtrykket af Varde Kommune som en attraktiv kommune at besøge 
og bosætte sig i. 
 
Det er forvaltningen bekendt, at Mariehaven, som drives som en selvstændig enhed, og 
som danner rammen for en stor del af festivalen, samtidig søger Varde Kommune om en 
2-årig sponsoraftale på kr. 100.000. Som modydelse tilbydes aktiv PR af Varde 
Kommune og visionen på TV og øvrige markedsføringskanaler i forbindelse med 
sommerarrangementer i Mariehaven. Evt. sponsoraftale og MarieFestivalen vil 
understøtte hinandens succes. Denne sag behandles særskilt i Direktionen og Udvalget 
for Økonomi og Erhverv.

Konsekvens i forhold til visionen
Hovedscenen for MarieFestivalen er Mariehaven, som ligger smukt ned til Ansager Å – 
midt i naturen og dermed understøtter visionen og oplevelser i naturen. 

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Der er ansøgt om 50.000 kr. i støtte og 50.000 kr. i underskudsgaranti. Forvaltningen 
anbefaler, at der gives et tilskud på kr. 20.000 fra puljen ”Branding af større kultur- og 
idrætsarrangementer” som herefter står i 0, (der henvises til dagsordenspunktet om 
status på kulturpuljerne) samt 30.000 kr. i underskudsgaranti fra puljen ”Andre kulturelle 
arrangementer”, som herved risikerer at gå i et mindre overtræk ved udgangen af 2016, 
ved senere bevilling af forventede ansøgninger. 

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Mariefestival - Uddrag af regnskab 2015 som bilag til 

dagsordenspunkt
113465/16

2 Åben Mariefestival - uddrag af budget 2016 som bilag til 
dagsordenspunkt

113464/16

3 Åben Mariefestival - Ansøgning endelig version 113510/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at Udvalget for Kultur og Fritid støtter MarieFestivalen med 50.000 kr. finansieret med 
20.000 kr. fra puljen ”Branding af større kultur- og idrætsarrangementer” samt 
underskudsgaranti på 30.000 kr. fra puljen ”Andre kulturelle arrangementer”, og 

at MarieFestivalen modtager støtten mod indsendelse af endeligt regnskab samt 
evaluering af festivalen med angivelse af antal deltagere, besøgende og branding m.m. 

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged
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Anbefalingen blev godkendt.
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495. Ansøgning - Tilskud fra udviklingspuljen, Helle Team Tramp
Dok.nr.: 11845
Sagsid.: 16/8252
Initialer: bera
Åben sag

Sagsfremstilling
Helle Team Tramp har 11. juli 2016 søgt om tilskud fra udviklingspuljen til indkøb af 
stortrampolin, dobbelt minitrampolin, loftsele samt nedspringsmåtter.
 
Prisen for indkøb af trampoliner er 60.000 kr. pr. stk., og en loftsele koster 10.000 kr.
 
Foreningen er en nystartet forening, som blev godkendt i foråret 2016. Foreningen er 
startet af to 14-årige piger, som gerne ville starte trampolinspring op igen. I området 
findes der i dag potentielt dygtige trampolinspringere, som hidtil har udøvet aktiviteten 
under Nordenskov UIF.
 
Helle Team Tramp udøver deres aktivitet i Helle Hallerne, og den er for alle i Varde 
Kommune. Foreningen er nystartet, og de starter deres aktiviteter op i slutningen af 
august. Derfor er det usikkert, hvor mange medlemmer, der vil deltage i aktiviteten. De 
håber dog på, at de det første år vil være omkring 12 medlemmer med mulighed for at 
flere kommer til.
 
Træning på trampolin giver den enkelte springer kropskontrol og balance samt træner 
hurtighed og styrke. For at kunne tilbyde nye springere den bedste sikkerhed under 
træningen, vil foreningen indkøbe en loftssele.
 
Foreningen ønsker derudover at søge tilskud til uddannelse af trampolininstruktører. 

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at der er tale om en ny aktivitet, og at der kan ydes tilskud fra 
foreningernes udviklingspulje til indkøb af trampoliner og loftssele.
 
Det er en samlet investering for foreningen på 130.000 kr., og udgiften til uddannelse af 
instruktører beløber sig til ca. 4.000 kr. pr. instruktør.
 
Foreningen kan søge tilskud til uddannelse af instruktører, jf. Varde Kommunes 
gældende regler på området. Der kan udbetales 75 % i tilskud til uddannelse af 
instruktørerne.
 
Kultur og Vækst foreslår, at der bevilges 30.000 kr. til indkøb af stortrampolin og 
loftssele, idet aktiviteten understøtter såvel sundhed og trivsel. Tilskuddet bevilges under 
forudsætning af, at foreningen får den øvrige finansiering på plads til stortrampolin og 
loftssele. Bevillingen er gældende i 2016.

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen
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Retsgrundlag
Kriterier for Udviklingspuljen 

Økonomi
Budgettet for Udviklingspuljen er på 158.640 kr. Der er bevilget 13.650 kr. fra puljen og 
der resterer derfor pt. 144.990 kr.
Dog er der til dækning af kommende tiltag reserveret 100.000 kr. fra puljen, så der reelt 
er et restbeløb på 44.990 kr.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Ansøgning om tilskud til udviklingsarbejde - Helle TeamTramp - 

udviklingsstøtte Varde kommune - juli 2016.pdf
107138/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at der bevilges et tilskud på 30.000 kr. til indkøb af stortrampolin og loftssele, og

at bevillingen er gældende i 2016, samt at foreningen meddeles, at der kan søges tilskud 
til de planlagte kurser til lederuddannelse på lige vilkår som det øvrige foreningsliv i 
Varde Kommune.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged

Anbefalingen blev godkendt.
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496. Status vedr. pilotprojekt - Idrætstalentlinjer ved skolerne i 
Varde by

Dok.nr.: 12065
Sagsid.: 14/14253
Initialer: olho
Åben sag

Sagsfremstilling
I december 2014 blev det i Udvalget for Børn og Undervisning og Udvalget for Kultur og 
Fritid besluttet at iværksætte et 2-årigt pilotprojekt med etablering af idrætstalentlinjer 
for elever i 7.-10. klasse ved skolerne i Varde by og 10iCampus. Projektet er udarbejdet, 
planlagt og afviklet i et samarbejde mellem Sct. Jacobi Skole, Lykkesgårdskolen, 
Brorsonskolen, Varde IF fodbold, Varde Badmintonklub og Varde Håndboldklub. 
 
Der er tale om et pilotprojekt, som er etableret under folkeskolereformens målsætning – 
”den åbne skole” – samarbejde med forenings- og fritidslivet”. Pilotprojektet er et tilbud 
til overbygningselever (7.-9. klasse) på de 3 skoler samt 10iCampus, hvor eleverne i 
skoleåret 2015/2016 og 2016/2017 kan vælge én af 3 idrætstalentlinjer (fodbold, 
håndbold, badminton). Det er besluttet at overbygningselever fra andre af kommunens 
skoler også kan deltage i projektet. Gennem projektet får eleverne lejlighed til at dyrke 
deres idræt i skoletiden 2x2 timer ugentligt dels som valgfag, dels som understøttende 
undervisning. Der arbejdes med at optagelse på de respektive linjer forudsætter en 
screening i forhold til niveau indenfor den valgte idrætsgren, ligesom der på de enkelte 
skoler foretages en individuel vurdering af elevernes fag-faglige niveau indenfor skolens 
øvrige fag. Eleven forbliver i sin stamklasse/distriktsskole, men træningen gennemføres i 
3 forskellige haller/idrætsfaciliteter i Varde by. Træningen tilrettelægges i et samarbejde 
mellem klubtrænere og lærere og ansvaret for det faglige niveau ved træningen påhviler 
de respektive klubtrænere. Eleverne følger udover idrætstalenttilbuddet den lovfastsatte 
idrætsundervisning på egen årgang på egen skole. 
 
De overordnede formål med projektet er dels at eleverne forbedrer/udvikler deres niveau 
indenfor den valgte idrætsgren, men også at deltagelse på idrætstalentlinjen 
understøtter elevernes læring, gennem øget indflydelse på egen skolegang og dermed 
større engagement og tilfredshed.
 
Der har dels inden opstart af projektet, dels løbende i det første år været afholdt møder 
med de involverede skoler og foreninger både på politisk og forvaltningsmæssigt niveau, 
for at følge og understøtte projektets fremdrift.
 
Det blev i forbindelse med projektets igangsættelse besluttet, at der efter det første år 
skulle gennemføres en evaluering, hvor såvel elever, forældre, samt skoler og foreninger 
er inddraget. Denne evaluering er gennemført af Social- og Sundhedsafdelingen og den 
udarbejdede rapport indgår i denne status til udvalgene.

Forvaltningens vurdering
Forberedelserne til pilotprojekt ”Idrætstalentlinjen” (ITL) foregik i foråret 2015, således 
at opstart kunne ske fra skoleårets start 2015/2016. I opstartsfasen var det vanskeligt at 
forudse de konkrete udfordringer som ethvert nyt projekt indeholder. Det viste sig at det 
var nødvendigt med en langt strammere struktur i forhold til samarbejde og 
forventningsafstemning mellem de deltagende skoler og foreninger. I opstartsfasen var 
der konkrete udfordringer i forhold til samarbejde og aftaler, hvorfor det blev nødvendigt 
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at hver forening udpegede en ansvarlig kontaktperson og hver skole en ansvarlig 
ledelsesrepræsentant, som jævnligt mødtes, afklarede tvivlsspørgsmål og udstak retning. 
Ved afslutningen af år 1 og opstarten af år 2 er det forvaltningens vurdering af 
samarbejdet fungerer godt mellem de implicerede parter og at dette har en positiv effekt 
på både elevernes, forældrenes og andre impliceredes opfattelse og udbytte af projektet.
Samlet er det således forvaltningens vurdering at ITL har været et positivt tiltag, hvor 
den gennemførte evaluering peger i retning af en positiv udvikling af såvel den enkelte 
elevs faglige og sportslige niveau som et tættere samarbejde mellem skole og 
foreningsliv.
Forvaltningens uddybende vurdering af enkelte elementer, fremgår af vedhæftede bilag.
 
Der vil i foråret 2017 skulle tages stilling til, om projektet skal videreføres permanent og i 
givet fald vilkårene herfor. Det kan i denne forbindelse til orientering oplyses, at flere 
foreninger og skoler har henvendt sig for at høre om mulighederne for at samarbejde om 
lignende tilbud.

Retsgrundlag
Folkeskoleloven

Økonomi
Udvalget for Børn og Undervisning har i forbindelse med projektets iværksættelse 
bevilget 150.000 kr. over 2 år til fordeling blandt de 3 deltagende skoler og Udvalget for 
Kultur og Fritid har bevilget 451.000 kr. over 2 år til de 3 deltagende foreninger til 
screening, hal/baneleje og trænerlønninger.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Informationsfolder til elever og forældre - Idrætstalentlinjen 2016-

17
114697/16

2 Åben Evalueringsrapport ITL - 2016 114326/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 
at evalueringen tages til efterretning, og
at evalueringen videresendes til Udvalget for Kultur og Fritid til orientering.

Beslutning Udvalget for Børn og Undervisning den 23-08-2016

Fraværende: Ingen

Taget til efterretning.
Sagen videresendes til Udvalget for Kultur og Fritid til orientering.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged
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Taget til efterretning.
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497. Budgetønske. Forlængelse af Idrætstalentlinjen i Varde
Dok.nr.: 12061
Sagsid.: 14/14253
Initialer: bovi
Åben sag

Sagsfremstilling
Formanden for Udvalget for Kultur og Fritid har fremsat ønske om, at Idrætstalentlinjen i 
Varde forlænges og indgår i budgetforhandlingerne for 2017.
 
Der er ønske om en ramme på 350.000 kr. årligt, hvilket giver mulighed for udvidelse af 
projektet med en fjerde linje.
 
Der henvises til særskilt sagsfremstilling med evalueringen af Idrætstalentlinjen efter det 
første år. 

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Varde Kommunes økonomiregulativ
Varde Kommunes budgetprocedure 2017 - 2020

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Økonomi idrætsklasser 119294/16
2 Åben budgetønske 2017 - Forlængelse af ITL 78600/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at orienteringen tages til efterretning.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged

Taget til efterretning.
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498. Genbehandling af ansøgning - Tilskud til voksenklub, Familie 
og Fritid 

Dok.nr.: 11745
Sagsid.: 16/1622
Initialer: bovi
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget behandlede 8. juni 2016 Familie & Fritid, Orten Tinghøjs ansøgning om 
lokaletilskud til voksenklub. Sagen blev standset og videresendt til Byrådet.
 
Forvaltningen modtog 10. juni 2016 en mail med uddybende informationer om sagen. 
Sagen er derfor sendt retur til Udvalget til behandling.
 
Familie & Fritid, Orten Tinghøj definerer i det fremsendte MOT-Sammens virke som en 
gruppe ældre medborgere, som mødes til foredrag, enkelte udflugter og gennem 
aktiviteter i øvrigt får et socialt indhold, som de umiddelbart ellers ikke ville have 
mulighed for.
 
Aktiviteterne fra den foregående sæson uddybes yderligere med eksemplerne: foredrag 
ved udsendt soldat til Mali, oplæsning af bøger, udflugt til en selvstændig 
erhvervsdrivende samt sundhedscentret. Herudover har der været undervisning i filtning, 
besøg af en entusiast inden for modeltoge, sangaftener m.v. 
 
Familie & Fritid, Orten Tinghøj vurderer, at aktiviteterne og organiseringen retfærdiggør 
lokaletilskud efter gældende regler i Varde Kommune. Familie & Fritid, Orten Tinghøj er 
dog villige til at indgå en drøftelse af tilskuddets størrelse og er villige til at fremlægge 
sagen for Udvalget.
 
Familie & Fritid, Orten Tinghøj mener, at Varde Kommune i andre tilfælde har stillet 
lokaler gratis til rådighed for lignende aktiviteter og fremhæver Oksbøl Medborgerhus og 
Blåvandvej 30 A, Blåvand, der begge er kommunalt ejet. Det er korrekt at Varde 
Kommune har stillet lokaler til rådighed for aktiviteter, der kan sammenlignes med MOT-
Sammens, men som nævnt er der tale om kommunalt ejede lokaler.
 
I Alslev har man overført eksisterende aktiviteter for ældre fra et plejehjem, der skulle 
lukkes ned, til et forsamlingshus. Der har derfor enten været tale om kommunale lokaler, 
der stilles til rådighed, eller aktiviteter, der foregik i kommunale lokaler, som Varde 
Kommune skulle nedrive. Derfor er det blevet kompenseret med tilskud til husleje i andre 
lokaler. Der er dog ikke tidligere givet tilskud til nye sociale aktiviteter i lejede lokaler. 
 
Familie & Fritid, Orten Tinghøj har indsendt en partshøring på sagen, hvori de udtrykker, 
at de ikke er enige i forvaltningens håndtering og vurdering af sagen. I partshøringen 
fastholdes, at MOT-Sammens aktiviteter er sammenlignelige med de aktiviteter, der 
foregår i Oksbøl Medborgerhus, der er kommunalt ejet. Partshøringen sidestiller i den 
sammenhæng også udlån af kommunale lokaler med lokaletilskud. Partshøringen 
beskriver effekterne af MOT-Sammens aktiviteter som forebyggende for ensomhed og at 
en del af deltagerne er i særlig høj risiko for udvikling af ensomhed bl.a. grundet 
livskriser.
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Forvaltningens vurdering
Familie og Fritid, Orten Tinghøj kritiserer forvaltningen for behandlingen af sagen. Det er 
forvaltningens vurdering, at der med indhentning af partshøringen er rettet op på 
eventuelle forvaltningsmæssige fejl.
 
Manglende støttemuligheder efter folkeoplysningsloven og servicelovens §18
Forvaltningen har taget den supplerende indsendte information til efterretning, men det 
er fortsat forvaltningens vurdering, at der ikke kan ydes tilskud til MOT-sammen efter 
folkeoplysningsloven, idet aktiviteterne ikke kan sidestilles med folkeoplysende 
voksenundervisning m.m. jævnfør vedlagte bilag.
 
Da MOT-Sammens tilbud ikke er en allerede eksisterende aktivitet, som man har stillet 
lokaler til rådighed for, og da Tinghøj forsamlingshus ikke er kommunal, er det 
forvaltningens vurdering, at der i Varde Kommune ikke findes et fortilfælde, hvor der er 
ydet lokaletilskud under samme forudsætninger.
 
Modsat hvad der fremgår af den fremsendte partshøring, er det forvaltningen vurdering, 
at der fortsat må skelnes mellem at yde lokaletilskud og stille kommunale lokaler til 
rådighed, som det også gøres i Folkeoplysningsloven. Derfor er det ikke sammenligneligt 
at stille Oksbøl medborgerhus eller Blåvandsvej 30 A til rådighed og yde lokaletilskud i 
Tinghøj forsamlingshus, når det drejer sig om aktiviteter, der ligger uden for 
folkeoplysningsloven.
 
Det er derfor forvaltningens vurdering, at et eventuelt lokaletilskud til MOT-sammen vil 
ligge uden for folkeoplysningsloven og derfor må gives i henhold til 
kommunalfuldmagten. Det er forvaltningens vurdering, at en sådan beslutning vil få 
betydning for, hvad der kan tildeles lokaletilskud jf. lighedsgrundsætningen. 
 
Det er forvaltningens vurdering, at partshøringen i et omfang beskriver MOT-Sammens 
aktiviteter som frivillige sociale aktiviteter. Disse ydes i Varde Kommune tilskud ved 
servicelovens §18 og ikke folkeoplysningsloven. Under §18 ydes der tilskud efter 
ansøgning og kun tilskud til enkeltstående arrangementer. Der ydes dermed ikke tilskud 
til drift, som er det Familie og Fritid, Orten Tinghøj ansøger om. 
 
Grundet ovenstående er det forvaltningens vurdering, at den fremsendte partshøring ikke 
giver anledning til ændringer i anbefalingen om ikke at yde lokaletilskud til MOT-
Sammens aktiviteter.
 
Støttemuligheder efter kommunalfuldmagten
Familie og Fritid, Orten Tinghøj argumenterer for at deres aktiviteter kan modvirke 
ensomheden og skabe fornyet livsglæde igennem samvær. 
Det er forvaltningens vurdering, at denne påstand kunne være interessant at validere, da 
det kan få en positiv effekt for fx stigende antal ældre, såfremt påstanden er korrekt. Der 
er derfor nu en mulighed for at afprøve om sociale aktiviteter som MOT-Sammen reelt 
kan gøre en forskel i de små lokalsamfund. En undersøgelse af aktiviteternes effekt vil 
kræve udarbejdelse af en valid undersøgelsesmetode der kan sammenligne ændringer 
over tid på de parametre, som man ønsker at måle på. Derudover vil det kræve et tæt 
samarbejde mellem forvaltningen og MOT-Sammen i måleperioderne. MOT-Sammen 
kunne ligeledes inddrages fx i opsætning af kriterier for hvilke målgrupper de mener at 
ramme, hvilke parametre, der menes at gøre en forskel og som der skal måles på.
Det er i den sammenhæng vigtigt, at det drejer sig om et afgrænset forsøg, som har til 
formål at skabe et vidensgrundlag, der kan ligge til grund for en eventuel beslutning om 
videreførsel og udrulning af tiltaget til andre dele af kommunen. 
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Det er derfor forvaltningens vurdering, at det kunne være hensigtsmæssigt at afsætte 
midler til en forsøgsordning omkring MOT-Sammen. Det er i den henseende 
forvaltningens vurdering, at der både bør sættes midler af til husleje for MOT-Sammen, 
så aktiviteterne har mulighed for at blive gennemført. Men samtidig bør der også 
afsættes midler til gennemførsel af seminarer mv. Der kunne fx afsættes 25.000 kr. 
årligt, hvor af de 20.000 kr. kunne gå til driftstilskud til MOT-Sammen i 
afprøvningsperioden.

Konsekvens i forhold til visionen
Fritids-, Idræts- og Kulturpolitikken indledes med: Sammen vil vi skabe rammerne for, at 
kultur- og fritidslivet bliver omdrejningspunktet for et indholdsrigt og aktivt liv i Varde 
Kommune. 
De sociale aktiviteter under MOT-Sammen kan potentielt bidrage til at udsatte eller 
ensomme borgere i højere grad deltager i fritidslivet.

Retsgrundlag
Folkeoplysningsloven
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Familie og Fritid Tinghøj søger om et årligt lokaletilskud på 27.900 kr. til MOT-Sammens 
arrangementer i Tinghøj forsamlingshus. 
 
Vi har 13 forsamlingshuse i Varde Kommune. Hvis samtlige forsamlingshuse lægger lokaler 
til lignende aktiviteter, vil det potentielt medføre en udgift på 362.700 kr. årligt jf. 
lighedsgrundsætningen.
 
Det skal her understreges, at der ikke er tale om, at det er forsamlingshusene, der 
forestår aktiviteterne. Der henvises til, at de kunne udgøre rammer for sociale aktiviteter 
på lige fod med MOT-Sammens aktiviteter i forsamlingshuset i Tinghøj.
 
Såfremt Udvalget beslutter at gennemføre en undersøgelse af de afledte effekter af MOT-
Sammens aktiviteter, jfr. forvaltningens anbefaling vil udgifterne udgøre 25.000 kr. 
årligt.

Høring
Sagen er sendt til partshøring hos Familie og Fritid, Orten Tinghøj, som har indsendt et 
høringssvar.

Bilag:
1 Åben O Familie og Fritid Tinghøjs ansøgning om tilskud til voksenklub 85737/16
2 Åben Vurdering af MOT-sammen i henhold til folkeoplysningsloven - 

Lokaletilskud - folkeoplysningsloven - serviceloven
73112/16

3 Åben Notat i sagen om MOT-sammen vedrørende tilskud til forsamlings- 
og medborgerhuse 

89933/16

4 Åben anke vedr. lokaletilskud - anke skriftlig afgørelse forvaltningslovens 
§ 23.doc

96351/16

5 Åben Partshøring husleje 106720/16
6 Åben Forvaltningens overvejelser om MOT-Sammens aktiviteter i relation 

til folkeoplysningsloven
115774/16
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Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at der gives afslag på ansøgningen fra Familie & Fritid, Orten Tinghøj, i forhold til 
folkeoplysningsloven,

at Familie og Fritid, Orten Tinghøj tilbydes et årligt beløb på 20.000 kr. i en to-årig 
forsøgsperiode, mod at de indgår i en undersøgelse af effekterne af aktiviteterne under 
MOT-Sammen, og at forvaltning i samarbejde med Familie og Fritid, Orten Tinghøj 
udarbejder undersøgelsesmetode, og

at Udvalget for Kultur og Fritid efter endt undersøgelsesperiode tager stilling til om 
tilskuddet skal fortsætte og initiativet kan udbredes til andre dele af Varde Kommune.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged

Anbefalingen blev godkendt.
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499. Kombibibliotek på Agerbæk Skole
Dok.nr.: 11912
Sagsid.:
Initialer: kale
Åben sag

Sagsfremstilling
Byrådet besluttede 12. januar 2016, at der skal oprettes et kombibibliotek på Agerbæk 
Skole i forbindelse med, at der bliver bygget en multihal på skolen.
 
Gennem foråret er der blevet arbejdet med mulige løsninger for multihal og 
kombibibliotek. Det har ført til følgende tre scenarier:
 
· Scenarie 1: Opførelse af ny multihal ved Agerbæk Skole med adgang fra 

eksisterende aula. Forslaget lægger sig op ad de adgangsforhold, som er 
defineret på skolen i dag. Folkebibliotek og skolebibliotek indretter sig i 
skolebibliotekets lokaler. Der skal afsættes yderligere 0,2 mio. kr. til etablering af 
adgangskontrol til biblioteket, alternativt findes pengene inden for det allerede 
afsatte anlægsbudget på 9,4 mio. kr. med en kvalitetsmæssig forringelse af det 
samlede projekt.

· Scenarie 2: Folkebibliotek og skolebibliotek smelter samme i hjertet af skolen 
nær ved en klart defineret hovedindgang og en fleksibel og multifunktionel hal. 
En række funktioner og faglokaler gentænkes og opdateres. Der skal afsættes 
yderligere 3,15 mio. kr. til gennemførelse af scenarie 2. 

· Scenarie 3: Dette scenarie er en videreudvikling af scenarie 2, hvor der er 
suppleret med en vurdering af hele skolen i forhold til at reducere i antal 
kvadratmeter for at minimere driftsudgifter og fremtidige 
vedligeholdelsesudgifter. I dette scenarie foreslås at nedrive en del af skolens 
bygningsmasse. Det betyder såvel driftsmæssige fordele og reduktion af en del 
økonomiske tunge energi- og vedligeholdelsesarbejder, som må påregnes skal 
udføres inden for en relativ kort tidshorisont (2-5 år). Konkret foreslås at fjerne 
nogle af de kvadratmeter, som ikke er tidssvarende og anvendelige på skolen, og 
dermed arbejde i retning af færre men kloge kvadratmeter, der kan udnyttes 
pædagogisk og didaktisk og dermed understøtte læringen. Se dokument 85514-
16 for visualisering af scenariet. Der skal afsættes yderligere 3,655 mio. kr. til 
gennemførelse af scenarie 3.

 
Udvalget for Børn og Undervisning behandlede 14. juni 2016 de tre scenarier og 
besluttede, at scenarie 3 fremsendes til budgetforhandlingerne i september 2016.

Forvaltningens vurdering
Biblioteket vurderer, at det med scenarie 1 vil være svært at opfylde de hensigter, 
Byrådet havde med at lave et kombibibliotek på Agerbæk Skole. Det skyldes 
kombibibliotekets placering i den fløj, hvor udskolingstrinnene er placeret, og dets 
udformning med en gang ned gennem midten, f.eks. vil de mange ældre elevers gang 
gennem biblioteket gøre det vanskeligt at lave den kobling mellem dagpleje- og 
børnehavebørn og bibliotek, som var en af Byrådets hensigter. Det må ligeledes 
forventes, at manglen på ro vil betyde, at især ældre medborgere ikke vil komme på 
biblioteket i skoletiden.
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Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Varde Kommunes økonomiregulativ

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Budget 2017: Kombibibliotek Agerbæk Skole 83682/16
2 Åben Overslag Agerbæk Skole - Multihal - Folkebibliotek Scenarie 3 86204/16
3 Åben Budgetforslag 2017 - Udvalget for Børn og Undervisning 89650/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at et af de tre scenarier fremsendes til budgetforhandlingerne.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged

Udvalget sender de tre scenarier uprioriteret frem til budgetforhandlingerne.
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500. Principper for lokaletilskud til bowlinghaller
Dok.nr.: 11979
Sagsid.: 16/8244
Initialer: bera
Åben sag

Sagsfremstilling
Foranlediget af ansøgning om lokaletilskud fra Ho Bowlingklub fremlægges principper for 
lokaletilskud til bowlinghaller til udvalgets godkendelse.

Der er tre bowlingcentre i Varde Kommune (Varde Fritidscenter, Ho Bowlingcenter og 
Blåvand Bowlingcenter).
 
Der er 10 baner i Varde Fritidscenter og et areal på lidt mere end 800 m2.
Der er 8 baner i Ho Bowlingcenter og et areal på ca. 512 m2.
Der er 12 baner i Blåvand Bowlingcenter og arealet må være over 800 m2.

Ved lokaletilskud til bowlinghaller skal følgende tages i betragtning: 

1. Skal der ydes lokaletilskud pr. bane med et maksimalt beløb pr. bane eller skal 
der ydes lokaletilskud til lokalet med maksimum takst for alm. lokaler, minihal 
eller idrætshal

2.  Skal Lokaletilskuddet reduceres forholdsmæssigt, hvis ikke alle baner er 
booket

3.  Må der være adgang for offentligheden samtidig med foreningens brug (hvis de 
lejer færre baner end centeret råder over)

 
De gældende takster for lokaletilskud er pr. 1 august 2016:
 
Lokaletype: Maksimal pris 

lokaletilskud:
Gebyr M2

Svømmehal 951 237 Ca. 12,5 x 25 
meter

Separat 
svømmebassin 
(Form & Fritid)

713 -  

Helle Hallerne 
(1 bassin)

475 -  

Idrætshaller 475 119 800 m2 eller større
Ridehaller/rytterstue 128,65 - Maks uanset 

størrelse
Minihaller 297 58 ½ hal eller min. 2 

badmintonbaner 
324 m2 – 799 m2

Andre lokaler 128,65 32,16 ? – 323 m2

Gymnastiksale 128,65 23 Min. 162 m2
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Forvaltningens vurdering
Forvaltningen anbefaler ikke, at der ydes lokaletilskud pr. bane, da dette er i konflikt 
med tidligere beslutninger om permanente adskillelser imellem to eller flere 
lokaler/faciliteter (f.eks. Blåvandshuk Idrætscenter og Varde Fritidscenters hal 1 og 2).
 
Det anbefales derfor, at lokaletilskuddet til bowlinghaller følger lokalets størrelse, 
svarende til almindelige lokaler, minihal eller idrætshal, jfr. nedenfor.
 

M2 Lokaletype
0 – 323 m2 Alm. lokale 
½ hal eller min. 2 badmintonbaner 
324 m2 – 799 m2

Minihal

800 m2 eller større Idrætshal
 

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Folkeoplysningsloven

Økonomi
En godkendelse af principperne vil betyde et samlet lokaletilskud til Ho Bowlingklub på 
16.206 kroner (75% af 21.600 kroner). Afsættet er maksimalt 2 timer i 37 uger. 
Foreningen er godkendt som en tilskudsberettiget forening.
 
Såfremt Varde Fritidscenter og Blåvand Bowlingcenter søger tilsvarende støtte må der 
forventes en samlet udgift til lokaletilskud på 150.000 kroner for de 3 bowlingcentre.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Tilskud til forskellige lokaletyper 107084/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at bowlinghaller godkendes som berettiget til lokaletilskud efter de anførte principper, og

at forvaltningen bemyndiges til at træffe afgørelser i overensstemmelse med disse 
principper.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged

Anbefalingen blev godkendt.
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501. Forberedelse af aftalen med Udvalget for Kultur og Fritid 
2017

Dok.nr.: 12063
Sagsid.: 16/9080
Initialer: joni
Åben sag

Sagsfremstilling
Med afsæt i forårets visionsdialog mellem Udvalget for Kultur og Fritid og aftaleholderne 
fremlægges et forslag til fælles skabelon til aftalen med Udvalget for 2017.
 
Aftaleskabelonen bygger på følgende hovedoverskrifter:
· Præsentation af de tre kultur- og fritidsorganisationer
· Det politiske grundlag
· Aftalens opbygning 
· Forslag til initiativer for 2017
 
Med særligt fokus på ’aftalens opbygning’, følges den tidligere skabelon med fokus på 
aktiviteter i de organisatoriske enheder, der fremmer
 
•  bosætning, herunder markedsføring af kommunen i kommunen og udenfor 

kommunens grænser
•  turisme, herunder markedsføring af kommunen i kommunen og udenfor kommunens 

grænser
•  læringsmiljøer (erstatter ”Den åbne skole – kultur og fritidslivet som central partner 

i implementering af skolereformen”)
•  lokale initiativer, herunder lokale kraftcentre og fyrtårne
 
På visionsdialogmødet i foråret besluttede Udvalget, at ovenstående indsatsområder 
kobles til ønsket om samarbejde, samskabelse og kvalitet.

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at den fremlagte skabelon på en god måde præsenterer 
initiativer fra Varde Bibliotek, Musik- og Billedskolen og Kultur og Vækst, og samtidig 
lægger op til samarbejde og samskabelse på tværs. 

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Den kommunale styrelseslov

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen
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Bilag:
1 Åben Forslag til aftaleskabelon for Kultur- og fritidsudvalget for 2017 119272/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at forslag til aftaleskabelon for 2017 godkendes, og

at forvaltningen på baggrund heraf udarbejder forslag til aftale for 2017.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged

Anbefalingen blev godkendt.
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502. O Status for Janus Bygningen
Dok.nr.: 11822
Sagsid.: 11/2331
Initialer: joni
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Kultur og Fritid har tidligere bevilget midler til udvidelse af Janus Bygningen.
 
Formand for Janus Bygningen, Bent Peter Larsen, deltager i udvalgets møde og redegør 
for status.

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at orienteringen tages til efterretning.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged, Preben Olesen

Taget til efterretning.
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503. O Vardes Kulturelle Rygsæk - for de mindste
Dok.nr.: 11798
Sagsid.: 15/14715
Initialer: ssre
Åben sag

Sagsfremstilling
Kultur og Vækst har sammen med Varde Bibliotek og Børn og Unge arbejdet med 
udvikling af Vardes Kulturelle Rygsæk for de mindste. Projektet er en videreudvikling af 
den eksisterende Vardes Kulturelle Rygsæk, og det bygger på de succeshistorier, som 
den nuværende kulturelle rygsæk har ført med sig. 
 
Vardes Kulturelle Rygsæk er for de 5-årige til og med 9. klasse. Vardes Kulturelle 
Rygsæk for de mindste bygger videre og er for alle 0-4 årige børn i hele Varde 
Kommune, der er i kommunal dagpleje/vuggestue/børnehave. Børnene møder via 
dagtilbuddet én årlig alderssvarende kulturel genre af høj kvalitet.
 
Det er besluttet, at fokus skulle ændres til et fokus på sprog og billedkunst, og derved 
inddrage nye kunstnere, som ikke tidligere har haft et samarbejde kommunen. 
 
For de 0-3 årige afholdes workshops med Lotte Salling i sprog, rytmer og sang. For de 3-
4 årige afholdes workshops med En hemmelig klub i performance, bevægelse og 
historiefortælling.
 
En kulturel rygsæk for de mindste vil give børnene en bred referenceramme og på 
længere sigt give dem en dybere forståelse af de kulturelle tilbud, når de efterfølgende 
deltager i Vardes Kulturelle Rygsæk. På længere sigt styrkes børns kulturelle og sproglige 
kompetencer, og der skabes grobund for talentudvikling og styrkelse af børns 
læringskompetence. 
 
Der er tidligere orienteret om, at puljen for etablering af lokale kulturtjenester fra 
Kulturstyrelsen vil blive søgt. Efter arbejdsgruppens vurdering blev det besluttet at 
arbejde i en anden retning, fordi puljen ikke længere passede med minirygsækkens 
formål.  
 
I stedet sendes ansøgning til Kulturaftale Vadehavets pulje for projekter med frist i 
september. Puljen lægger stor vægt på samarbejde på tværs af kommunegrænser, og 
derfor har bibliotekschefen sendt en forespørgsel til Tønder Bibliotek, om de ønsker at 
deltage i projektet. Der er en positiv tilbagemelding herpå. 
Sideløbende arbejder arbejdsgruppen på at finde andre fonde, som vil være relevante at 
søge. 
 
Der er endvidere en proces i gang med at finde egne midler til etablering og drift af 
Vardes Kulturelle Rygsæk for de mindste fra 2017 mellem Kultur og Vækst, Biblioteket og 
Børn og Unge. Processen er således, at hvis der findes fondsmidler, vil de betale det 
første år af projektet, hvorefter egne midler bliver aktuelle. 

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at Vardes Kulturelle Rygsæk for de mindste er et projekt, som 
giver børn i en tidlig alder et møde med kulturtilbud af høj kvalitet. Et møde, som kan 



Udvalget for Kultur og Fritid 24-08-2016

Side 1078

styrke børnenes læringskompetencer og skabe et solidt grundlag for kulturens 
muligheder i kommunen. 
 
Vardes Kulturelle Rygsæk for de større har haft gode erfaringer med at skabe et grundlag 
for børn og unges møde med kulturen i kommunen. Blandt andet har projektet givet 
mulighed for oprettelsen af et ballethold i kommunen, en kunstgenre som er blevet 
introduceret gennem rygsækken. 
 
At rygsækken for de mindste bygger videre på succesen fra rygsækken til de større er et 
positivt aspekt, og det kan medvirke til, at projektet opnår gode resultater. 
 
Forvaltningen vurderer yderligere, at det er en relevant og spændende idé at inddrage 
Tønder Bibliotek i projektet. Det vil være med til at udbrede projektet ud over 
kommunegrænsen, og flere børn vil få gavn af nye kompetencer. 

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Udvalget for Kultur og Fritid godkendte 19. januar 2016, at der afsættes 30.000 kr. til 
egenfinansieringen ved fondsansøgninger.  
 
Børn og Unge og Biblioteket bidrager yderligere med hver 10.000 kr. 
 
Projektet andrager 180.000 kr. pr. år over 2 år eller 360.000 kr. i projektperioden. 
 
Der søges maksimal støtte ved kulturregionen svarende til 50% eller 180.000 kr. over 
projektperioden.
En eventuel restfinansiering finansieres med lige store dele af Kultur og Vækst, 
Biblioteket og Børn og Unge.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Projektbeskrivelse 43179/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at orienteringen tages til efterretning.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged
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Orienteringen blev taget til efterretning.
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504. O Evaluering af Varde Fest- og Kulturuge 2016
Dok.nr.: 11826
Sagsid.: 15/8168
Initialer: lmik
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Fest- og Kulturuge blev afviklet fra torsdag den 26. maj til søndag den 29. maj 
med flot vejr og stor opbakning fra et bredt publikum. Der var planlagt et stort, alsidigt 
og spændende program med 65 meget forskellige aktiviteter, hvor alle aktiviteter -
undtagen to - var gratis. Det vurderes, at over 4.500 personer har deltaget aktivt i løbet 
af de fire dage. Dertil kommer handlende og andre forbipasserende, som oplevede 
stemningen, samt gæster siddende ved spisestederne på Torvet. 
 
Som noget nyt blev de overordnede rammer, herunder fordeling af økonomi og 
sammensætning af program taget af styregruppen, som består af ledelsen i kommunens 
fire kulturinstitutioner samt Kultur og Vækst. På dette grundlag overgik det videre 
arbejde til planlægningsgruppen med de fire kulturinstitutioner samt 7-kanten, ProVarde, 
Varde Garnison og Varde Handel, og med Kultur og Vækst som koordinator. Denne 
organisering har været en succes, som har givet arbejdsro til planlægningsgruppen, hvor 
det tværfaglige samarbejdet har været kreativt og konstruktivt.
 
Valg af temaet ”levende billeder”, som aktørerne frit fortolkede, blev opfattet som en 
faglig og spændende udfordring, der gav nye idéer og gode erfaringer. Storskærme og 
lærreder gav muligheder, som også kan tænkes ind fremadrettet.
 
Som et nyt initiativ var der containere, som gav liv til Torvet. En opgave som blev løst 
kreativt af de tre aktører Varde Bibliotek, Varde Museum og 7-kanten med stort fokus på 
faglighed og til en begrænset udgift. Opgaven var dog bemandingsmæssigt tung og skal 
revurderes.
 
Aktiviteterne blev afviklet på Torvet, Kulturspinderiet, Arnbjerg og Varde Å – en stor 
geografisk spredning, som udfordrede personale og publikum med hensyn til synlighed 
og deltagelse. 
 
Fest- og kulturugen fik en god omtale i de lokale medier. Der blev markedsført bredt i 
kommunen og de omkringliggende kommuner via plakater, trykte programmer, annoncer 
i Ugeavisen og Jydske Vestkysten, facebooksider, kommunens hjemmeside, Arriva, skilte 
ved indfaldsvejene og særlige opslag til kommunens skoler og institutioner. 
 
Budgettet for fest- og kulturugen var: 
 

Fest- og Kulturuge 224.000 kr.
Teknik 48.000 kr.
Bio i Arnbjerg 45.000 kr.
Samlet 317.000 kr.
Faktiske udgifter, maks. 326.500 kr.
Merforbrug 8.500 kr.
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Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at borgere og gæster har fået mange oplevelser og indtryk for 
pengene, og at fest- og kulturugen har nået et bredt publikum med et program af en høj 
kvalitet. Programmet og det grafiske materiale har fået ros for at signalere, at kulturen 
har noget at byde på i Varde Kommune. 
 
Forvaltningen er af den opfattelse, at det tværfaglige samarbejde mellem aktørerne er 
styrket til gavn for opgaver, der skal løses i andre sammenhænge. 
 
Fest- og kulturugen i 2017 vil blive afviklet som en del af en middelalderfest i forbindelse 
med fejringen af købstadsjubilæet. Det optimale tidspunkt besluttes snarest af 
kulturinstitutionerne i samarbejde med relevante aktører. Der udarbejdes et særskilt 
dagsordenspunkt om dette, som forelægges udvalget i september måned 2016. 

Konsekvens i forhold til visionen
Aktiviteterne til fest- og kulturugen foregår med enkelte undtagelser i det åbne rum, 
hvor særligt aktiviteter med storskærme placeret ved Varde Å og i Arnbjerg har givet nye 
muligheder for at sammenkoble natur og kultur.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Endelig program klar til tryk..pdf 65819/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at orienteringen tages til efterretning. 

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged

Orienteringen blev taget til efterretning.
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505. O Aktiviteter på KulturSpinderiet
Dok.nr.: 11796
Sagsid.: 16/4419
Initialer: disj
Åben sag

Sagsfremstilling
Indvielsen af KulturSpinderiet 30. okt. 2015 var en festdag med opbakning fra alle 
aktørerne i området. Der var aktiviteter på tværs af foreninger, og arrangementet lagde 
op til et kommende samarbejde. 
 
Idéen med KulturSpinderiet er at skabe liv i området på tværs af aktørerne. Der er både 
tale om aktiviteter og samarbejdsmuligheder. 
 
For at skabe de bedste rammer for udviklingen af KulturSpinderiet blev der i marts 2016 
ansat en kulturspinder, hvis arbejde er at skabe samarbejdsmuligheder på tværs og 
aktiviteter i uderummet. 
 
I forbindelse med færdiggørelse af KulturSpinderiet blev der oprettet en 
brugergruppe,som kulturspinderen er koordinator for. Brugergruppen forholder sig både 
til praktiske spørgsmål og til planlægning af aktiviteterne. Kulturspinderens første opgave 
var at føre brugergruppen igennem en idéworkshop, hvor aktørerne udviklede idéer til 
potentielle arrangementer på KulturSpinderiet med fokus på tværgående samarbejder i 
uderummet. 
 
Produktet af workshoppen er et program for 2016/17, jf. bilag. Programmet er konstant 
under udvikling, og det bliver hele tiden udvidet. Aktiviteterne i programmet er 
aktørernes egne aktiviteter og kulturspinderens tværgående aktiviteter. 
 
Eksempler på aktiviteter på KulturSpinderiet, som viser de muligheder rummet giver, er 
blandt andet ”Panser, Musik og Bøllebank” som en del af fest- og kulturugen, 
TRÅD/indvielse af KunstLab (et samarbejde mellem Musik & Billedskolen, Ungehuset og 
foreningen KunstLab) og Bowl Days. 
 
Det næste større arrangement, som er i støbeskeen, er Markedsdag på KulturSpinderiet, 
hvor både 7-Kanten og Smedeværkstedet er i arbejdsgruppen. 
 
På budgettet er der afsat 100.000 kr. til konkrete aktiviteter på KulturSpinderiet.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at de planlagte aktiviteter i programmet er med til at skabe mere 
liv i området og bidrager til det tværgående samarbejde. Samtidig rammer aktiviteterne 
en bred målgruppe af både børn, unge og voksne. 

Konsekvens i forhold til visionen
Gennem sit uderum er KulturSpinderiet et oplagt sted at inddrage visionen. Aktiviteterne 
viser den mangfoldighed, som rummet kan bidrage med. Alt fra koncerter og 
markedsdage til fortællinger i Lydspejlet og skaterarrangement. 
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Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Aktivitetsoverblik 2016/17 98218/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at orienteringen tages til efterretning.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged

Orienteringen blev taget til efterretning.
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506. O Foreningers årlige indberetninger
Dok.nr.: 11957
Sagsid.: 16/8730
Initialer: joni
Åben sag

Sagsfremstilling
Som opfølgning på sommerens avisomtale af foreningers indberetning af medlemstal har 
udvalgsformanden ønsket en orientering til udvalget om emnet.
 
Foreningerne i Varde Kommune indberetter deres medlemsoplysninger til både Centralt 
ForeningsRegister (CFR) og kommunens system Foreningsportalen/KMD Booking, mens 
foreninger i flere andre kommuner kan nøjes med at indberette et sted.
 
Centralt ForeningsRegister: 
Centralt ForeningsRegister (CFR) er en portal til registrering af foreningers medlemstal. 
Portalen er udviklet og drevet af de tre idrætsorganisationer DIF, DGI og Firmaidrætten i 
samarbejde med Dansk Ungdoms Fællesråd.
Medlemstallene bruges af idrætsorganisationerne til at analysere udviklingen i idrætten, 
og tallene bruges også til at beregne tilskud til eksempelvis de enkelte idrætter.
CFR samarbejder med flere kommuner, og i nogle af disse kommuner indberetter alle 
foreningerne (eksempelvis politiske organisationer, idrætsforeninger, spejdere mm.) kun 
medlemstal til CFR.
 
Varde Kommune:
Godkendte folkeoplysende foreninger i Varde Kommune, skal en gang om året opgøre 
deres medlemmer. 
 
Foreningerne bestemmer selv hvilken dato de vil benytte, dog forlanger vi, at det er 
samme dato hvert år for at give et billede af foreningernes udvikling i et-års intervaller.
De fleste foreninger bruger den samme dato som de skal opgøre medlemstal til deres 
hovedorganisation, således at det ikke er en ekstra opgave for dem udover, at de skal gå 
ind på vores system.
 
Som tilskuddet p.t. er skruet sammen, har vi behov for at få oplyst, hvilke medlemmer 
de har der er:

· Mellem 0 – 25 år 
· Fra 26 år – opad  
· Bestyrelsesmedlemmer/ledere

 
I den nuværende foreningsportal skal foreningerne selv indberette disse 3 tal.
Varde Kommunes nuværende system Foreningsportalen/KMD Booking udfases med 
udgangen af 2017 ifølge oplysning fra KMD:
 
Til orientering kan vi oplyse, at der ydes service, support og vedligehold på vores 
”gamle” bookingsystem indtil udgangen af 2017.
 
KMD booking har indtil nu ikke haft en aftale med Conventus, men de har netop i 
sommerens nyhedsbrev skrevet følgende:
Vi arbejder også på at opbygge en stærk alliance sammen med WannaSport og 
Conventus. KMD Booking er især stærk på forvaltningsdelen, mens Conventus er 
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foreningernes system og WannaSport har fat i de almene, aktive borgere. 

Vi har netop underskrevet en samarbejdsaftale med WannaSport. Per Ørum fra 
WannaSport udtaler i forbindelse med underskriften af samarbejdsaftalen, at 
WannaSport ser meget frem til samarbejdet med KMD.
 
Så det tyder på, at foreningerne i Varde Kommune også kan se frem til, at de kun skal 
indberette medlemstallene et sted.

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at orienteringen tages til efterretning.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged

Orienteringen blev taget til efterretning.
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507. Styrket samarbejde med Friluftsrådet
Dok.nr.: 11948
Sagsid.: 16/6469
Initialer: kigo
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Kommune har løbende haft et godt samarbejde med Friluftsrådet, og senest har 
der været et tættere samarbejde bl.a. vedrørende Naturpark Vesterhavet, Blå Flag 
ordningen og Varde Sommerland, herunder hvordan kommunen samarbejder med 
frivillige.
 
Forvaltningen har - som led i disse samarbejder og som led i kommunens vision - haft en 
tættere dialog med Friluftsrådet om at lave et tættere og mere gensidigt forpligtende 
samarbejde. Friluftsrådet er umiddelbart meget positiv for at gå videre i den dialog med 
kommunen. Der er ikke p.t. afklaret en konkret form, rollefordeling og indhold, da denne 
form for samarbejde er ny for begge parter. Det er dog drøftet, at et samarbejde fx kan 
bygges op om udvalgte emner. 
 
Forvaltningen foreslår, at det kan være emner som:

 Frivillighed og udvikling af naturområder
 Bynær- og hverdags natur
 Børn, skoler og læring
 Naturpark Vesterhavet
 Blå flag.

 
Forvaltningen foreslår videre, at indholdet i samarbejdet også indrammes i konteksten af 
den forestående naturpolitik og i det omfang, det giver mening, sammentænkes med den 
kommende friluftsstrategi. Emnerne skal kvalificeres yderligere og i tæt samarbejde med 
fagområderne.
 
Forvaltningen har ved flere lejligheder i Friluftsrådets regi bidraget med sine erfaringer 
med kommune-frivilligsamarbejder. Senest deltager Varde Kommune i konferencen 
”Friluftsliv på tværs” den 21. juni, som arrangeres af Friluftsrådet og KL. Herudover er 
forvaltningen i dialog med Friluftsrådet om eventuel medfinansiering af udviklingsprojekt 
i Varde Sommerland, der bl.a. vedrører udvikling af bynære og rekreative natur- og 
friluftsfaciliteter i tæt samarbejde med frivillige. 

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen finder det meget positivt, at Friluftsrådet er interesseret i at arbejde videre 
med udvikling af frivillighedsprojektet i Varde Sommerland samt at indgå i videre 
drøftelser om et mere forpligtende samarbejde med Varde Kommune. 
 
Det er vurderingen, at et samarbejde vil have fordele for begge parter, og at der for 
Varde Kommune kan være en faglig og indholdsmæssig fordel i samarbejdet. Det kan 
både være til gavn for forvaltningen og borgerne, samtidig med at natur- og 
friluftsprofilen for kommunen kan styrkes og kvalificeres yderligere.
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Konsekvens i forhold til visionen
Et stærkere og mere forpligtende samarbejde er bundet tæt op til Vi i naturen og kan på 
flere måder understøtte implementeringen af visionen. Både ud fra en intern dimension i 
kommunen, fx ved at tiltag og styrkede samarbejder kan gavne borgerne samt Varde 
Kommune som organisation. Og eksternt ved, at det understøtter den profil og det brand 
som Varde Kommune gerne vil være kendt for.

Retsgrundlag
Intet.

Økonomi
Ingen.

Høring
Udvalgene for Plan og Teknik, Børn og Undervisning, Kultur og Fritid samt Økonomi og 
Erhverv orienteres om sagen.

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler Direktionen,
At der arbejdes videre med Friluftsrådet om medfinansiering af udviklingsprojekt i Varde 
Sommerland,
At forvaltningen fortsætter den videre dialog med Friluftsrådet om et mere formaliseret 
samarbejde, og  
At sagen sendes til orientering for Udvalget for Plan og Teknik, Udvalget for Børn og 
Undervisning, Udvalget for Kultur og Fritid og Udvalget for Økonomi og Erhverv.

Beslutning Direktionen den 22-06-2016

Fraværende: Ingen

Taget til efterretning og oversendes til de forskellige udvalg. 

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 11-08-2016

Fraværende: Poul Rosendahl

Taget til efterretning. 
Udvalget ønsker en tydeliggørelse af det formaliserede samarbejde. 

Beslutning Udvalget for Børn og Undervisning den 23-08-2016

Fraværende: Ingen

Taget til efterretning.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016
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Fraværende: Ingvard Ladefoged

Orienteringen blev taget til efterretning.
 
Udvalget ønsker en tydeliggørelse af det formaliserede samarbejde.
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508. Gensidig orientering
Dok.nr.: 8790
Sagsid.:
Initialer: kakk
Åben sag

Sagsfremstilling
Orientering ved Formanden

 3F ligaen
 Waddentide
 Ministerbesøg

 
 
Orientering ved forvaltningen

 Besigtigelsestur den 29. august 
 Kulturmødet på Mors

 
 
Gensidig orientering

Bilag:
1 Åben Orientering om program m.m. - Kulturmødet på Mors 119423/16

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged, Preben Olesen

Udvalget har ønske om et møde med 3F ligaspillerne på sigt.
 
Mads orienterede fra møde i Vadehavets Formidlerforum.
 
Lisbet orienterede fra møde i Konserveringscenteret i Ølgod og henvendelse fra 
Kulturhuset i Ølgod.
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509. Kommende sager
Dok.nr.: 8791
Sagsid.:
Initialer: kakk
Åben sag

Sagsfremstilling
 

 Principper for fordeling af Eliteidrætspuljen
 Byjubilæum/Fest- og Kulturugen
 Afskrivningsmodeller for hallerne
 Statistik Facebook
 Strategi for tildelinger/tilskud (skabelon)
 Økonomiopfølgning lokaletilskud/medlemstilskud
 Evt. overdragelse af ejendommene ved Varde Fritidscenter til IFV
 Partnerskabsaftale med Frivillighuset
 Kulturpuljerne – Første halvår 2016
 Omprioritering af afsatte midler i 2016

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 24-08-2016

Fraværende: Ingvard Ladefoged, Preben Olesen

Drøftet.
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Bilagsliste

490. Udviklingsplaner for idrætshaller 

  

1. Referat fra møde mellem SIV og KV den 29/6 (98643/16) 
2. Oplæg ved møde med SIV den 29/6-16 (98108/16) 
3. Udviklingsplaner for idrætshaller (98169/16) 
4. 2016.08.07 - SIV høringssvar udviklingsplaner.pdf (113540/16) 

491. Ansøgning - Tilladelse til optagelse af lån uden garanti, Form og Fritid Nørre Nebel

  

1. Ansøgning om tilladelse til optagelse af lån uden kommunegaranti (111821/16) 
2. Låneforslag fitness.pdf (41244/16) 
3. Tennisklubben anmodning om squashbaner.pdf (41244/16) 
4. Arkitekt overslag.pdf (41244/16) 
5. Tegning udviddelse.pdf (41244/16) 
6. FFNN udviklingsplan 4.docx (41244/16) 
7. Ansøgning til Varde kommune Kultur og Fritid. 1.docx (41244/16) 
8. Kobling mellem udbygning og strategi (48705/16) 
9. Budget for udvidelse (48743/16) 
10. Årsregnskab 2015 - FFNN (65100/16) 
11. FFNN - Kobling mellem strategi og projekt (75045/16) 

492. Ansøgning - Lån til udvidelse, Form og Fritid Nørre Nebel 

  

1. Låneforslag fitness (41244/16) 
2. Tennisklubben anmodning om squashbaner. (41244/16) 
3. Arkitekt overslag. (41244/16) 
4. Tegning udviddelse. (41244/16) 
5. FFNN udviklingsplan 4. (41244/16) 
6. Ansøgning til Varde kommune Kultur og Fritid. 1 (41244/16) 
7. Kobling mellem udbygning og strategi (48705/16) 
8. Budget for udvidelse (48743/16) 
9. Årsregnskab 2015 - FFNN (65100/16) 
10. FFNN - Kobling mellem strategi og projekt (75045/16) 

493. Ansøgning - Tilskud til udviklingsarbejde, LOF

  
1. Efterfødsel for etniske kvinder (81424/16) 
2. Regler for tilskud til udviklingsarbejde inden for folkeoplysningslovens områder. 

(81421/16) 

494. Ansøgning - MarieFestival 2016

  
1. Mariefestival - Uddrag af regnskab 2015 som bilag til dagsordenspunkt (113465/16) 
2. Mariefestival - uddrag af budget 2016 som bilag til dagsordenspunkt (113464/16) 
3. Mariefestival - Ansøgning endelig version (113510/16) 

495. Ansøgning - Tilskud fra udviklingspuljen, Helle Team Tramp

  1. Ansøgning om tilskud til udviklingsarbejde - Helle TeamTramp - udviklingsstøtte 
Varde kommune - juli 2016.pdf (107138/16) 

496. Status vedr. pilotprojekt - Idrætstalentlinjer ved skolerne i Varde by
  1. Informationsfolder til elever og forældre - Idrætstalentlinjen 2016-17 (114697/16) 
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2. Evalueringsrapport ITL - 2016 (114326/16) 

497. Budgetønske. Forlængelse af Idrætstalentlinjen i Varde

  1. Økonomi idrætsklasser (119294/16) 
2. budgetønske 2017 - Forlængelse af ITL (78600/16) 

498. Genbehandling af ansøgning - Tilskud til voksenklub, Familie og Fritid 

  

1. O Familie og Fritid Tinghøjs ansøgning om tilskud til voksenklub (85737/16) 
2. Vurdering af MOT-sammen i henhold til folkeoplysningsloven - Lokaletilskud - 

folkeoplysningsloven - serviceloven (73112/16) 
3. Notat i sagen om MOT-sammen vedrørende tilskud til forsamlings- og medborgerhuse 

(89933/16) 
4. anke vedr. lokaletilskud - anke skriftlig afgørelse forvaltningslovens § 23.doc 

(96351/16) 
5. Partshøring husleje (106720/16) 
6. Forvaltningens overvejelser om MOT-Sammens aktiviteter i relation til 

folkeoplysningsloven (115774/16) 

499. Kombibibliotek på Agerbæk Skole

  
1. Budget 2017: Kombibibliotek Agerbæk Skole (83682/16) 
2. Overslag Agerbæk Skole - Multihal - Folkebibliotek Scenarie 3 (86204/16) 
3. Budgetforslag 2017 - Udvalget for Børn og Undervisning (89650/16) 

500. Principper for lokaletilskud til bowlinghaller
  1. Tilskud til forskellige lokaletyper (107084/16) 

501. Forberedelse af aftalen med Udvalget for Kultur og Fritid 2017
  1. Forslag til aftaleskabelon for Kultur- og fritidsudvalget for 2017 (119272/16) 

503. O Vardes Kulturelle Rygsæk - for de mindste
  1. Projektbeskrivelse (43179/16) 

504. O Evaluering af Varde Fest- og Kulturuge 2016
  1. Endelig program klar til tryk..pdf (65819/16) 

505. O Aktiviteter på KulturSpinderiet
  1. Aktivitetsoverblik 2016/17 (98218/16) 

508. Gensidig orientering
  1. Orientering om program m.m. - Kulturmødet på Mors (119423/16) 
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